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خبــر

جاده های همدان لغزنده است
12سانحه رانندگی در شنبه گذشته

هگمتانه،گروهاندیشــه:جانشینپلیس
راهاســتانهمداناز12ســانحهرانندگی
درشنبهگذشــتهخبردادوگفت:باتوجه
بهبارشباراندرشــنبهگذشتهجادههای
شمالیاستانلغزندهاســتوبهرانندگان
توصیهمیشودباسرعتمطمئنهترددکنند.
ســرهنگ ســعید اســماعیلی روز گذشته در 
گفتگویی، با بیان اینکــه بارش باران همراه با مه 
گرفتگی از عصر شــنبه در بخشــی از جاده های 
برون شــهری این اســتان آغاز شــد و تا بامداد 
یکشــنبه ادامه داشــت، اضافه کرد: غلظت مه در 
گردنه ها شــدید بوده و رانندگان برای ایمنی در 
تردد نیازمند روشن کردن چراغ جلو وسیله نقلیه 

بودند.
وی بیان کــرد: 12 ســانحه رانندگی در 24 
ساعت گذشــته در محورهای ارتباطی استان رخ 
داد که این سوانح منجر به فوت نشد اما چند تن 

مجروح و مصدوم شدند.
جانشــین پلیس راه اســتان همــدان گفت: 
مهمترین علــت بروز این ســوانح رعایت نکردن 
فاصله طولی هنــگام لغزنده بودن ســطح جاده 

ارزیابی شده است.
سرهنگ اسماعیلی ادامه داد: طبق آیین نامه 
راهنمایــی و رانندگی باید هنــگام خیس بودن 
ســطح جاده فاصله طولی خودرو نسبت به وسیله 
نقلیه جلویی به ازای هر 15 کیلومتر ســرعت در 
ساعت 2 برابر یک وسیله نقلیه باشد تا در صورت 
نیاز به استفاده از ترمز شاهد برخورد وسایل نقلیه 

نباشیم.
وی افــزود: هم اینــک وضعیــت ترافیک در 

جاده های استان روان است.

خبــر

سخنگوی ستاد اربعین همدان:
تردد نزدیک به یک میلیون زائر 

حسینی از همدان
امور مدیرکل اندیشــه: گروه هگمتانه،
اجتماعیاســتانداریهمدانگفت:باآغاز
پیادهرویاربعینحســینیتاکنوننزدیک
بهیکمیلیوننفرزائرازاستانهمدانعبور
کردهاندوتوانستهانداز40ایستگاهصلواتی

برپاشدهدراستانخدماتدریافتکنند.
مهرداد نــادری فر در گفتگویــی اظهار کرد: 
خوشــبختانه ما در بخش ترافیکی مشکل خاصی 
در اســتان نداریــم و میزان حــوادث ترافیکی و 
جاده ای در استان نیز باوجود افزایش تردد زائران 

نسبت به سال گذشته، کاهش یافته است.
وی بابیــان اینکه بــا آغاز پیــاده روی اربعین 
حســینی تاکنون نزدیک به یک میلیــون زائر از 
استان همدان عبور کرده اند افزود: زائران حسینی 
در این مدت توانســته اند از 40 ایستگاه صلواتی 

برپاشده در استان خدمات دریافت کنند.
سخنگوی ســتاد اربعین همدان ابراز کرد: علاوه 
بر زائران ایرانی زائران کشورهای ترکیه، آذربایجان، 
تاجیکستان، افغانستان و پاکستان نیز برای حضور در 
مراسم اربعین می بایست از استان همدان عبور کنند 
که خوشبختانه در این مدت ما توفیق میزبانی از این 

زائران را نیز به دست آورده ایم.
وی با اشــاره به اینکه تا امروز برای 17 هزار و 
300 زائر همدانی روادید صادرشــده است گفت: 
تا امروز بــرای تمامی زائران همدانی که متقاضی 
دریافت روادیــد برای حضور در مراســم اربعین 

حسینی بودند روادید صادرشده است.
مدیرکل امور اجتماعی استانداری همدان بیان کرد: 
باوجود بارندگی هایی که در 24 ساعت گذشته رخ داده 
است در مناطق مختلف استان مانند گردنه اسدآباد و 
یا محورهای مواصلاتی هیچ گونه مشکلی نداریم؛ چراکه 

همه نهادهای مسؤول تمام قد پای کار آمده اند.
وی با قدردانی از خدمات ستاد مردمی خدمتگزاران 
اربعین همدان عنوان کرد: علاوه بر فعال بودن تمامی 
ایستگاه های صلواتی ما در استان، در عرصه فضاسازی 
برای اربعین حسینی نیز با ورود قابل تقدیر شهرداری 

همدان فضای خوبی بر استان حاکم شده است.
نادری فر با تأکید بر اینکه مشکل خاصی برای عبور 
زائــران همدانی در مرز مهران نداریم اظهار کرد: چند 
روز پیش در مرز مهران به دلیل حجم مراجعات تردد 
سخت شده بود که بارش باران در 24 گذشته سبب شد 
مراجعات اندکی کاهش  یابد و در نتیجه حجم افرادی 

که پشت مرز مهران منتظر بودند نیز کاهش پیدا کند.

گزارش

تیترندارد
اختیــار اشــکم با خودم نیســت، این 
چشم ها هستند که می بارند. بغض شادی 
گلویم را فشار می دهد. از گوشه کنار جمع 
کوچک و باصفا می شــنوم که می گویند: 
ما می دانســتیم که اسم شــما درمی آید. 
آقای رضاپور رو به مــن می گوید: من به 
دلم برات شــده بود که حتماً شــما یکی 
از حاجی ها هســتی! و من لبخند می زنم. 
بعضی ها شــیرینی و بعضی ها حتی شــام 
می خواهند و من اشــک در چشم و بغض 
در گلــو فقط لبخند می زنم. نفر دومی که 
اســمش درمی آید: آقای عزت ا... حسینی، 
همشــهری و همســایه و همــکار و هم 
طبقه ای ام است و صدای صلوات دوم فضا 

را صفا می دهد. و حالا بشــقاب کاغذها را می چرخانند 
تا نام نفر ســوم بیرون بیاید. یادم رفت بگویم که آقای 
عبدالرزاق پورهاشم با این اسم زیبا و مردم مردانگی اش 
هم جزو متصرفین اســت. البته مخفی نماند که تهیه 
1500 دینار کویتی که حدود 7 میلیون تومان می شود 
کار سختی است. اسم ها یکی پس از دیگری درمی آید: 
آقای محمدجواد زخلی اســتهبانی، آقــای یکه خانی 

بیرجندی، آقای ابوالفضل شکوری جهرمی و....
قرعه کشــی تمام شده است. من قرار ندارم و این پا 
آن پــا می کنم تا هرچه زودتــر به خانه برگردم و خبر 
را به عیال مشــتاق تر از خــودم بدهم. می خواهم به او 
بگویم که دعایش مســتجاب شده است؛ یعنی از شب 
قدر تا امشــب باورم نمی شــود که خدا ما را پذیرفته 

باشد.
به واحــد که وارد می شــوم خانم مشــغول تلفن 
اســت ولی صدایش لرزان است او گریه می کند. خانم 
یوسف زاده اصطهبانی همسر آقای زخلی زودتر از من 
به او خبر داده است. روی مبل نشسته ایم و نیم ساعت 
اســت که همین جوری اشــک می آید از این چشمان 
بی قرارمان. از مبل پایین می آیم و دوباره البته این بار 

رو به قبله سجده می کنم و شکر می گویم.
آرام که می شوم، دوباره بی توکلی به سراغم می آید 
و اندیشه بی پولی در ذهنم را شدید می کوبد، به خودم 
نهیــب می زنم که آن کس که ایــن مقدمات را فراهم 

کرده پولش را هم می رساند.
هفتــه پیش کــه حاج آقا، پدرخانــم عزیزم تماس 
گرفت و گفت برای خانه پول خواســته است، مجبور 
شــدم همان عصر روزه داری بروم و اقدام کنم که البته 
نشــد و دوباره شب رفتم به صرافی و تقریباً همه دار و 
ندارمان را به گلوی بنگاه معاملاتی ریختم. اندکی بیش 
برایم نماینده که قوت تا آخر برجمان اســت. ناچار به 
یکی از همکاران دوســت زنگ می زنم. گفته اند پول را 

باید همین امشب واریز کنید.
برادرم سید محمدتقی جعفری شیرازی ساکن قم 
که برادر تام و کاملی اســت قول 500 دینار می دهد، 
آقای حســین جنتی دوســت قمی که او هم از نیکان 
است نگفته و نرفته 200 دینار را می آورد و با سخاوت 

می پردازد، آقای علی رضا خمادیان نیشــابوری که کان 
صفا و ادب و دانش اســت می گوید می خواستم زنگ 
بزنم که شــما زنگ زدید و می گوید: کارتم را عابربانک 
بلعیده به محض این که بالا آورد تقدیم می کنم! آقای 
پورهاشــم با کلی عذر و پوزش خواهی که ندارد قرض 
بدهد می گوید حتماً پیگیر می شوم. برای کاری بیرون 
می روم و وقتی برمی گردم عیال می گوید: این دینارها را 
آقای فاضلی داد و رفت و گفت: من تا چند ماه بعد به 
آن احتیاج ندارم. حتی اگر مأموریتمان تمام شد نگران 

نباشید به حسابمان در ایران واریز کنید.
آقای پورهاشــم که با او دوست است موضوع را به 
او گفته اســت. بدون معطلی به آقای فاضلی که اهل 
شــمال سبز اســت زنگ می زنم تا تشــکر کنم که با 
جمله ای خجالتم می دهد: »چه کســی از شما بهتر و 

چه راهی از مکه بهتر!«
آقای جعفری شــب 500 دینــار را می آورد و خدا 
قبــول کند 100 دینار هم خــودم رویش می گذارم و 
قورت اولش جور می شود و باید به دفتر کاروان »الحاج 
محمد عبدالرضا العباس« ببــرم. تماس که می گیریم 
حمله داران در دفتر نیســتند. موضوع را به فرداشــب 

موکول می کنیم.
در این هیرویری پول جور کردن شــق القمر است. 
دنبال کارهای شــکوری هم هستیم. بلکه مشکل حل 
شود و ایشان هم جزو مشــرفین باشد. معاون قبلی و 
رئیس احتمالی فعلی زیر بار نمی رود و استدلالش آن 
اســت که آمار بالا می زند و اســتدلال می کنیم آقای 
پوینده که انصراف داده اســت پس ایشان را جایگزین 
کنید اما قبول نمی کند. حقیقت آن اســت که کار گیر 
و گور زیاد دارد و نمی  دانیم این سنگ اندازی های مثلًا 
قانونــی و اداری از کجاســت؟ از تهــران، از کویت، از 

عربستان یا از سرپرستی مدارس ایرانی در کویت؟!
اطلاعیه ای نظرمان را جلب می کند. روز دوشــنبه 
90/6/14 ســاعت 5/10 جلســه عمومی همکاران در 
ســالن بزرگ اجتماعات سرپرســتی در طبقه پایین 

برگزار می گردد.
همه نیروها هستند، اعزامی و تبعی و بومی، اداری 
و آموزشی. آقای شــکوری با صدایی دلنشین و لحنی 

زیبا قرآن می خوانــد. آقای مصطفایی آچار 
فرانسه نیروهای اعزامی، کنار همه خدمات 
و زحمات خداپسندانه اش، مجری هم شده 

است.
رئیــس که بوی الرحمانش بلند اســت، 
بالا می رود و یک ســاعت خطابه می خواند 
حرف های یــک من صدغازی کــه صد بار 
زده اســت. بعد از آن همــه تحقیرها و ؟؟؟ 
و جاسوس پروری ها هم حلالی می خواهد و 
هم حلالمــان می کند!  ؟؟؟؟ گویای دردها و 

عقده های گندله شده در گلوهاست.
دوســتان ســابق و لاحق و لایق درست 
می گفتنــد که مأموریت کویــت نمونه یک 
دنیای کوچک اســت با هزار امید و نگرانی 
می آیی، کار می کنی؛ نمی خوری، جمع می کنی، برای 
این و آن می زنی یا نمی زنی و تا می خواهی بجنبی به 
قول قیصر وقت رفتن است و چه قدر زود دیر می شود و 
از تو و دنیایت یک نام نیک می ماند و عملت که تا آخر 
با توســت. باید بدانی و بفهمــی با خودت چه می بری 
حتی اسبابی را که خریده ای باید تفکیک کنی، بعضی 
را که مــی ارزد ببری و بعضــی را دور بریزی یا چوب 
حراج بزنی و راســتی این دنیا با تفصیل احیاناً هفتاد 

هشتاد ساله اش چه قدر کوتاه است...
جلسه تمام می شود و از آن چه می ماند نمی دانم.

طبق قرار به اتفاق آقایان پذیرفته شــده؛ »عباسی 
عارف، احمدیان، دلبری، حســینی، شکوری، زحلی به 

دفتر کاروان می رویم.
آقای آقاخانی و روســتا هم انصراف داده اند و آقای 
شــکوری باید جایگزین شــود. او و بعضی از همکاران 
با آقای عباســی عارف در نشســتی صمیمی صحبت 
کرده اند. با رفتن رئیس قبلی جو عوض شــده اســت. 
آســمان از وضعیت »کمی تا قسمتی نیمه ابری و گاه 
تمام ابری« خارج شــده است. حتی آقای عباسی عارف 
که هم اســتانی ماســت قول مســاعده تا 700 دینار 
می دهــد و بدین ترتیب کار ثبت نــام و پیش پرداخت 

انجام می گردد.
در دفتر ابواحمد مدیر کاروان می گوید: پس آن دو 
نفر چه می شــوند؟ آقای حسینی و عباسی عارف با هم 

جواب می دهند که فردا می گوییم.
من شســتم خبردار می شــود که پــس باز هم جا 
هست، با این شــرایط مناسب به آقای یکه خانی زنگ 
می زنــم و ماوقع را می گویم و می گویم هرطور شــده 
از تهــران یا هر جــای دیگر پیگیری کند تا مشــکل 
اداری او هم برطرف شــود و شــکر خــدا خیلی زود 
کارهای شکوری و ایشان هم حل می شود. حتی آقای 
عباسی عارف می گوید به آقای رضاپور هم گفته ایم ولی 
او خودش پیگیر نشده است؛ گویا پول او هم جور نشده 
اســت. این داستان همیشگی ما معلمان است. یکی به 
طنر می گفت: از دوره هوخشــتر کتیبه ای پیدا شــده 
که معلمان از وضعیت معیشتی شــان شاکی بوده اند و 

صدایشان به جایی نرسیده است...

قسمت چهارم سفرنامه - محسن صیفی کار

مسؤول مرکز بهداشت محیط و حرفه ای شهرستان همدان تأکید کرد:

غذاهای نذری با رنگ یا جوهر زعفران تزئین نشود
مرکز هگمتانه،گروهخبرهمدان:مســؤول
بهداشــتمحیطوحرفهایشهرستانهمدان
گفت:غذاهاینذریبارنگزعفرانیاجوهرآن

تزئیننشود.
حسین خالقی مجد در گفتگویی، با تأکید بر اهمیت 
رعایت نکات بهداشتی از سوی برگزارکنندگان مراسم 
عزاداری اربعین حســینی، اظهار کرد: در طبخ غذای 

نذری رعایت موارد بهداشتی مورد توجه باشد.
وی افزود: مســؤولان حســینیه ها و تکایا، متولیان 
پخت غذا را بــرای انجام معاینات پزشــکی و گرفتن 
معاینه بهداشــتی به مرکز بهداشــت همدان یا مراکز 
جامع خدمات سلامت منطقه ارجاع دهند تا اطمینان 
لازم در خصوص ســلامت افراد بــه خصوص در مورد 

بیماری های انگلی و میکروبی حاصل شود.

بهداشــت محیــط و حرفه ای  مســؤول مرکــز 
شهرســتان همدان با بیان اینکه افراد مشغول پخت 
غذا در آشــپزخانه حســینیه ها و تکایا از لباس کار 
مناســب استفاده کنند، گفت: داشتن روپوش و کلاه 
سفید مورد تأکید اســت و حتماً موقع کشیدن غذا 
و پخــش مواد غذایی نذری دســتکش یکبار مصرف 

استفاده شود.
وی با اشاره به اینکه در تزئین نذوراتی مانند برنج، 
شــله زرد و حلیم از رنگ زعفران یا جوهر آن استفاده 
نشود، خاطرنشان کرد: حتماً از زعفران یا اسانس هایی 
که دارای مشخصات بهداشتی از جمله پروانه ساخت از 
وزارت بهداشت، تاریخ انقضا و تولید و نشان استاندارد 

است، استفاده شود.
خالقی مجــد اســتفاده از روغن مایــع مخصوص 

ســرخ کردنی در طبخ غذای نذری را مهم دانســت 
و گفت: در طبخ برنج از ســنگ نمک استفاده نشود؛ 
چرا که دارای ناخالصی ها و املاح بســیاری است که 
قســمت عمده آن را فلزات سنگین و ترکیبات گچی 

می دهند. تشکیل 
وی ادامــه داد: فلزات ســنگین هنگامی که در آب 
قــرار می گیرد همراه مواد غذایی حــل و بعد از پخت 
وارد دســتگاه گوارش شده و مشکلاتی را برای مصرف 

کننده ایجاد می کند.
مســؤول بهداشــت محیط و حرفه ای شهرســتان 
همدان بــا تأکید بر اینکــه در پخــش موادغذایی و 
نوشــیدنی های نذری گرم و داغ، بارها تأکید شده که 
اگر بنا به استفاده از ظروف یکبار مصرف است حتماً از 
ظروف گیاهی اســتفاده شود، افزود: استفاده از ظروف 

یک بار مصــرف آلومینیومی نیز مشــکلی را از لحاظ 
سلامتی ایجاد نخواهد کرد.

وی اســتفاده از ظروف پلیمــری را تنها برای مواد 
غذایی ســرد و دمای معمولی مناسب دانست و افزود: 
در راســتای کاهش تولید پســماند تا حد امکان باید 

کاربرد ظروف یکبار مصرف را به حداقل رساند.
خالقی مجــد تصریح کرد: به دلیــل طولانی بودن 
تجزیه ظروف یکبار مصرف پلیمری و مشــتقات نفتی، 
این ظروف مشکلات زیست محیطی به وجود می آورند 

و توصیه به تهیه کمتر آنهاست.
وی بــا بیان اینکه در حد مقدور از ظروف اســتیل 
در حســینیه ها و تکایا استفاده شود، گفت: مردم برای 
گرفتن نذری حتماً ظرف همراه خود داشــته باشند تا 

تولید پسماند به حداقل برسد.

فرماندار ملایر در بازدید از غرفه روزنامه هگمتانه:

بسته بندی نامناسب تهدیدی برای از دست رفتن بازارهای جهانی کشمش
هگمتانه، رسانه ای مؤثر درراه توسعه استان

ویژه فرماندار همدان: خبر گروه هگمتانه،
نامناســب بندی اینکهبســته بیان با ملایر
تهدیــدیبرایازدســترفتــنبازارهای
جهانیکشمشاســتبرضرورتتوجهویژه
بهتوســعهصنایعتبدیلیدراینشهرستان

کرد. تأکید
عبدالعظیــم رضایــی در بازدید از غرفــه روزنامه 
هگمتانــه در روز پایانــی نمایشــگاه مطبوعــات به 
ظرفیتهای بالای شهرستان ملایر درحوزه های مختلف 
اشــاره کــرد و گفت: با بهــره گیری از تــوان علمی 
کارشناســان مختلف و همچنین بهــره گیری از توان 
علمی متخصصین دانشــگاه و پژوهشکده انگور ملایر 
هم اکنــون باغهای انگور نمونه ای در این شهرســتان 
فعال هستند که حدود 100 تن در هر هکتار برداشت 

انگور دارند.
رضایی افــزود: این موفقیت ها زمانی ارزشــمند 
است که ما بتوانیم به ارزش افزوده بالایی از این راه 
برســیم به ویژه با بازارهای هدف خوبی که در سطح 
جهان وجود دارد دیگرشایسته نیست که ما انگور را 
با روشــهای سنتی به کشــمش تبدیل کنیم و انهارا 
با بســته بندی نامناســب که خودش ازتهدیدهای 
اصلی از دســت دادن بازارهای جهانی کشمش است 
عرضه کنیم بلکه بایســتی هــم در صنایع تبدیلی و 
هم در روشهای بسته بندی و عرضه و روشهای نوین 
بارزیابــی تلاش کنیم تا ازتمام ظرفیت های اســتان 

بهره لازم را ببریم.
وی با بیان اینکه در بخش مبل و منبت و معدن هم 
به صورت جدی به دنبال توسعه و راه اندازی واحدهای 
صنایع تبدیلی هســتیم، گفت: ســیلیس در ملایر با 
درجات مختلف خلوص با قیمــت پایین دانه بندی و 

خامفروشی می شود و در مناطق دیگر فراوری می شود.
رضایــی اظهار کــرد: دو واحد فروســیلیس ملایر 
می توانند ســهم بالایی در حوزه اشتغال و ایجاد ارزش 
افزوده داشــته باشــند اما احتیاج به حمایت دارند تا 
توســعه یابند و محصول فراروری شده با ارزش افزوده 

بالا روانه بازار کنند.
فرماندار ملایر اظهار کرد: در حوزه مبل و منبت هم 
که شاخص ترین صنایع دستی در ملایر است کارهای 
جدیدی در حال انجام اســت از جمله اینکه به موضوع 
آمــوزش به صورت جدی ورود کــرده ایم و هم اینکه 
در تلاشــیم تا فعالین این صنعت به صورت تشکلی و 
هیأت مدیره ای فعالیت کننــد تا توان این افراد با هم 
افزایی به صورت تصاعدی افزایش یابد و موفقیت های 

بیشتری را رقم بزنند.
رضایــی همچنیــن گفت: درحال حاضر بیشــتر 
توجه و حمایتها در شهرســتان ملایر بر روی صنایع 
خرد و اشتغال های روســتایی و ماندگاری مردم در 
روســتاها اســت که در این مورد هم چندین توافق 
نامه با ســودهای پایین از سه تا8شت درصد منعقد 

شده است.
فرمانــدار ملایر در پایان ســخنان خود از هگمتانه 
به عنوان رســانه ای مؤثر درراه توسعه استان یاد کرد و 
گفــت: روزنامه هگمتانه با توجه به نام زیبایی که دارد 
معــرف اصالت و قدمت همدان بوده و برندی برای این 

کهن شهر است.
وی اظهار امیدواری کردکــه روزنامه هگمتانه به 
زودی در عرصه اطلاع رســانی و کمــک به آگاهی 
رســانی به مــردم بتواند در ســطح وســیعتری در 
استانهای مختلف و در ســطح کشور فعالیت داشته 

باشد.

نیاز به جابجایی متن


